

EXZELLENT VERNETZT!
EXCELLENT NETWORKING!



**Sehr geehrte Damen und Herren,
liebe Fraunhofer-Alumni,**

drei dynamische Vereinsjahre und 700 Fraunhofer-Alumni-Mitglieder – unser 2016 ins Leben gerufene branchen- und fachübergreifende Expertinnen- und Experten-Netzwerk wächst stetig und stellt sich mit der geplanten Integration der Auslandstöchter auch international auf. Unsere hochqualifizierten Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler sind das Potenzial der Fraunhofer-Gesellschaft und gründen unseren Ruf als führende Organisation für angewandte Forschung in Europa wesentlich mit. Der Alumni e.V. bietet ausscheidenden Fraunhofer-Expertinnen und -Experten hier eine gewinnbringende Plattform, den eigenen Karriereweg bei Verlassen der Fraunhofer-Gesellschaft erfolgreich weiterzuschreiben. Profitieren Sie vom wissenschaftlichen Austausch mit Fraunhofer-Alumni, vernetzen Sie sich mit anderen Vereinsmitgliedern oder nutzen Sie das vereinseigene »Karriereportal«.

Vielleicht möchten Sie auch in die Start-up-Szene eintauchen und mit Ihrer unternehmerischen Expertise und Erfahrung Fraunhofer-Teams auf ihrem Weg zur eigenen Unternehmensgründung unterstützen? In Kooperation mit Fraunhofer Venture bieten wir Ihnen auch in 2019 wieder die Möglichkeit, sich hier zu engagieren. Und schauen Sie doch mal auf unserem Alumni-Portal vorbei: Trends in der Forschung, Interviews, Unternehmer- und Unternehmensportraits, News aus der Start-up-Szene und vieles mehr informieren Sie regelmäßig über die interessante Fraunhofer-Alumni-Community.

Wir freuen uns auf ein lebendiges Vereinsjahr 2019 und laden Sie ein, sich einzubringen und den Verein – gemeinsam mit uns – weiter zu entwickeln!

Ihr

Prof. Alexander Kurz
Vorstandsvorsitzender Fraunhofer-Alumni e.V.

**Dear Sir or Madam,
Dear Fraunhofer Alumni,**

Three dynamic and vibrant years and 700 Fraunhofer Alumni members to date – our cross-industry and cross-disciplinary network of experts founded in 2016 is growing steadily and is positioning itself internationally with the planned integration of its foreign subsidiaries. Our highly qualified scientists reflect the potential of the Fraunhofer-Gesellschaft and contribute significantly to our reputation as the leading organization for applied research in Europe. The Alumni e.V. offers departing Fraunhofer experts a profitable platform to successfully continue their own career path after leaving the Fraunhofer-Gesellschaft. Here you can benefit from the scientific exchange with Fraunhofer alumni. Network with other members of the association or use the associations own career portal.

Perhaps you would like to delve deeper into the start-up scene and use your entrepreneurial expertise and experience to support Fraunhofer teams on their way to setting up their own businesses? In cooperation with Fraunhofer Venture, we are offering the opportunity for you to get involved again in 2019 and please have a look on our alumni portal: Find trends in research, interviews, entrepreneur and company portraits, news from the start-up scene and much more. We will keep you regularly informed about our interesting Fraunhofer alumni community.

We are looking forward to a vibrant year for our association in 2019 and would like to invite you to get involved and join the association so we can further develop it together.

Yours,

Prof. Alexander Kurz
Chairman of the Executive Board Fraunhofer-Alumni e.V.



GEPLANTE VERANSTALTUNGEN 2019

Was verbindet ehemalige Fraunhofer-Beschäftigte? Es ist das Interesse für zukunftsweisende Innovationen, gemeinsame Erfahrungen hinsichtlich immer neuer Herausforderungen und die Begeisterung bei der erfolgreichen Implementierung im wirtschaftlichen Umfeld. Dieser »Fraunhofer-Spirit« lässt sich als Mitglied der Fraunhofer-Alumni-Community bei unterschiedlichsten Aktivitäten erleben.

Daher laden wir Sie auch in 2019, dem Jubiläumsjahr »70 Jahre Fraunhofer«, zu exklusiven Alumni- und Fraunhofer-Veranstaltungen ein. Freuen Sie sich auf den 4. Alumni-Summit, der in diesem Jahr in Berlin im Zusammenschluss mit FUTURAS IN RES zum Thema KI stattfinden wird und die Teilnahme an hochkarätigen Veranstaltungen wie der Jahrestagung der Fraunhofer-Gesellschaft oder fachspezifischen Veranstaltungen Ihres Heimat-Instituts.

Weitere aktuelle Informationen finden Sie unter:
<http://www.alumni.fraunhofer.de/>

PLANNED EVENTS 2019

What connects former Fraunhofer employees? It is the interest in trend-setting innovations, shared experience with regard to ever new challenges and the enthusiasm for successful implementation in the economic environment. As a member of the Fraunhofer Alumni e.V., this „Fraunhofer Spirit“ can be experienced in a wide variety of activities.

We therefore invite you to join us in our exclusive alumni and Fraunhofer events in 2019, the anniversary to mark „70 Years of Fraunhofer.“ You can look forward to the 4th Alumni Summit, which will take place this year in Berlin in conjunction with FUTURAS IN RES on the topic of AI, and to participating in top-class events such as the annual conference of the Fraunhofer-Gesellschaft or subject-specific events at your home institute.

Please find further current information at:
<http://www.alumni.fraunhofer.de/>

GEPLANTE VERANSTALTUNGEN 2019*

MÖGLICHKEIT DER TEILNAHME AN FOLGENDEN FRAUNHOFER- VERANSTALTUNGEN

- **Symposium Netzwerk zum Leitthema
»MOMENTUM«**
26. – 27. Februar 2019 in München,
Sheraton Arabellapark Hotel
- **Abendliche Festveranstaltung auf der
Jahrestagung der Fraunhofer-Gesellschaft**
8. Mai 2019 in München, Eisbach Studios
- **Empfang der Fraunhofer-Gesellschaft
und der Max-Planck-Gesellschaft**
10. September 2019 in München
- **Veranstaltung der Fraunhofer-Stiftung**
nähere Informationen folgen
- **Veranstaltungen der Fraunhofer-Institute**
 - **Exklusive Eröffnung des IWES-Standortes,
»Large Bearing Laboratory«**
6. Mai 2019 in Hamburg, IWES
 - **»Rhein-Main feiert 70 Jahre Fraunhofer«**
27. Juni 2019 in Darmstadt, LBF
 - **»2. Open Campus Day«**
16. Juli 2019 in Stuttgart, IPA
 - **»Photonics Days«**
18. – 20. September 2019 in Jena, IOF

ALUMNI-VERANSTALTUNGEN

- **17. Jahrestreffen der ehemaligen Institutsleiter/innen
und Vorstände der Fraunhofer-Gesellschaft (Fh-EVI)**
27. – 29. Juni 2019 in München
- **Veranstaltung mit Fördermitglied ATREUS GmbH**
12. Juli 2019 in München
- **4. FRAUNHOFER-ALUMNI-SUMMIT
in Zusammenschluss mit »FUTURAS IN RES«**
20. – 22. November 2019 in Berlin

ALUMNI @ FRAUNHOFER KULTUR

- **Wissenschaft und Kunst im Dialog –
Vernissage »Ressource Wasser«, Künstlerduo
Wischnewski/Neugebauer, Fraunhofer EMB**
16. April 2019 in Berlin, State Studio

ALUMNI @ FRAUNHOFER VENTURE

- **»Hacking Engineering Hackathon« –
Fraunhofer Venture und VDMA**
17. – 19. Mai 2019 in Berlin

KOSTENFREIE MESSETICKETS

- **HANNOVER MESSE** 01. – 5. April 2019 in Hannover
- **LASER** 24. – 27. Juni 2019 in München
- **IAA** 12. – 22. September 2019 in Frankfurt
- **MEDICA** 18. – 21. November 2019 in Düsseldorf

* Weitere aktuelle Informationen finden Sie unter:
<http://www.alumni.fraunhofer.de/>

PLANNED EVENTS 2019*

POSSIBILITY OF PARTICIPATING IN THE FOLLOWING FRAUNHOFER EVENTS

- **Symposium Network on the leading topic
»MOMENTUM«**
February 26 – 27, 2019, in Munich,
Sheraton Arabellapark Hotel
- **Evening Festive Event at the Annual Conference
of the Fraunhofer-Gesellschaft**
May 8, 2019, in Munich, Eisbach Studios
- **Reception of the Fraunhofer-Gesellschaft
and the Max-Planck-Gesellschaft**
September 10, 2019, in Munich
- **Event of the Fraunhofer-Foundation**
more information will follow

- **Events of the Fraunhofer Institutes**
 - Exclusive inauguration of the IWES location,
»Large Bearing Laboratory«
May 6, 2019, in Hamburg, IWES
 - »Rhine-Main celebrates 70 years of Fraunhofer«
June 27, 2019, in Darmstadt, LBF
 - »2. Open Campus Day«
July 16, 2019, in Stuttgart, IPA
 - »Photonics Days«
September 18 – 20, 2019, in Jena, IOF

* Please find further current information at:
<http://www.alumni.fraunhofer.de/>

ALUMNI EVENTS

- **17th Annual Meeting of the former directors
of the Fraunhofer-Gesellschaft (FH-EVI)**
June 27 – 29, 2019, in Munich
- **Event with our sponsor ATREUS GmbH**
July 12, 2019, in Munich
- **4th FRAUNHOFER ALUMNI SUMMIT in
conjunction with »FUTURAS IN RES«**
November 20 – 22, 2019, in Berlin

ALUMNI @ FRAUNHOFER CULTURE

- **Science and Art in Dialog – Vernissage
»Resource Water«, Artist Duo Wischnewski/
Neugebauer, Fraunhofer EMB**
April 16, 2019, in Berlin, State Studio

ALUMNI @ FRAUNHOFER VENTURE

- **»Hacking Engineering Hackathon«,
Fraunhofer Venture and VDMA**
May 17 – 19, 2019, in Berlin

FREE TRADE FAIR TICKETS

- **HANOVER TRADE FAIR** April 1 – 5, 2019, in Hanover
- **LASER** June 24 – 27, 2019, in Munich
- **IAA** September 12 – 22, 2019, in Frankfurt
- **MEDICA** November 18 – 21, 2019, in Dusseldorf



IHR ENGAGEMENT FÜR FRAUNHOFER-START-UPS

Fraunhofer Venture, die zentrale Ausgründungsabteilung der Fraunhofer-Gesellschaft, startet Ende Februar mit dem neuen und einheitlichen Technologietransferprogramm für die gesamte Fraunhofer Gesellschaft: AHEAD.

Als Fraunhofer-Alumni bieten sich Ihnen drei Möglichkeiten, innerhalb des neuen Programms aktiv zu werden:

■ Mentoring

Als Mentor begleiten Sie ein Team in seinem Prozess, eine Technologie auf den Markt zu bringen. Gefragt sind hier neben Branchen- und Marktwissen auch persönliche Fragestellungen. Der benötigte Zeitaufwand ist individuell zu Beginn des Mentorings definierbar.

■ Industriepartnerschaft

Hier gibt es für Sie die Möglichkeit, ein Partnerunternehmen für ausgewählte Teams des Programms zu werden – durch industriespezifische Workshops, Prototyppartnerschaft Mentoring oder Zugang zum Top-Management. So sichert sich Ihr Unternehmen frühen Zugang zu den Teams und ihren Technologien.

■ Gründung

Als erfahrene/r Fraunhofer Alumnus/a können Sie sich ebenfalls als Gründer/in für Fraunhofer Technologien ohne Team oder auch für Teams, die noch personelle Ergänzung suchen, engagieren und so aktiver Part eines auf Fraunhofer-Technologie basierenden Start-ups werden. Der zeitliche Einsatz im Programm steigt sukzessiv bis hin zur Unternehmensgründung. Relevant für interessierte Gründer/innen sind die folgenden Bootcamp-Termine: 25.-28.02., 13.-17.05., 16.-20.09.2019.

YOUR COMMITMENT FOR FRAUNHOFER START-UPS

At the end of February, Fraunhofer Venture – the central spin-off department of the Fraunhofer Gesellschaft – will launch its new and uniform technology transfer program for the entire Fraunhofer Gesellschaft: AHEAD.

As Fraunhofer Alumni, you have three opportunities to become active within the new program:

■ Mentoring

As a mentor, you will accompany a team in its process of bringing a technology onto the market. In addition to industry and market knowledge, this also requires dealing with personal issues. The time required can be defined individually at the beginning of the mentoring program.

■ Industrial partnership

Here you have the opportunity to become a business partner for selected teams of the program – through industry-specific workshops, prototype partnership, mentoring or access to top management. This ensures that your business has early access to the teams and their technologies.

■ Foundation

As an experienced Fraunhofer alumna/us, you also have the opportunity to get involved as a founder for Fraunhofer technologies without a team or for teams that are still looking for additional personnel and thus play an active part in a start-up based on Fraunhofer technology. The time commitment required will gradually increase as the program progresses right up to the foundation of the company. The following boot camp dates are relevant for interested founders: Feb. 25 – 28, May 13 – 17, Sep. 16 – 20, 2019.

Bei weiteren Fragen oder Interesse wenden Sie sich bitte an: If you are interested, please contact: **Almut Stützel**



KARRIERE DURCH DEN FRAUNHOFER-ALUMNI E.V. ...

Durch die Mitgliederbefragung Ende des Jahres 2016 wurde deutlich, dass eine große Gruppe mit der Mitgliedschaft auch die Möglichkeit der eigenen Karriereentwicklung verbindet.

... FÜR MITGLIEDER DES ALUMNI E.V.

Neben der persönlichen Vernetzung im Rahmen von Präsenzveranstaltungen und über das Alumni-Portal werden verstärkt Stellenangebote der Fördermitglieder des Vereins im Portal eingestellt. Die Bewerbung erfolgt dann direkt beim ausschreibenden Unternehmen.

Fördermitglieder des Vereins sind Unternehmen, die Interesse an der Vernetzung mit Fraunhofer-Alumni haben – sowohl für die Fachkräftegewinnung als auch am Expertendialog oder an der Nachwuchsförderung.

... FÜR FRAUNHOFER-MITARBEITENDE

Diesen potenziellen Alumni gewährt der Verein die Möglichkeit, das eigene Bewerber/innen-Profil auf dem »Karriereportal für ausscheidende Fraunhofer-Mitarbeitende« einzustellen. Einsicht in die Profile der Bewerber/innen haben ausschließlich Fördermitglieder.

CAREER WITH THE FRAUNHOFER ALUMNI E.V. ...

The member survey at the end of 2016 made clear that a large group also connects membership with the opportunity of developing their own careers.

... FOR MEMBERS OF THE ALUMNI E.V.

In addition to personal networking in the context of face-to-face events as well as via the Alumni Portal, more and more job vacancies from sponsoring members of the association will be added to the portal starting in 2018. Application will then occur directly to the posting company.

Sponsoring members of the association are companies that are interested in networking with the Fraunhofer Alumni – for the acquisition of skilled staff members as well as for the expert dialog or the promotion of young researchers.

... FOR FRAUNHOFER EMPLOYEES

The association offers these potential alumni the opportunity to place their own applicant profile on the »Career Portal« for Fraunhofer Employees. Access to the applicants' profiles is restricted to sponsoring members.

KONTAKT CONTACT

Bei Interesse an einer Fördermitgliedschaft wenden Sie sich bitte an: If you are interested in a sponsoring membership, please contact:

Michael Vogel

Bei weiteren Fragen zum Thema »Karriereportal« wenden Sie sich bitte an: If you have further questions regarding the »Career Portal«, please contact:

Martin Schindler

**IHRE ANSPRECHPARTNER/-INNEN
FÜR ALLE THEMEN DES FRAUNHOFER-ALUMNI E.V.**
YOUR CONTACT PERSONS FOR ALL TOPICS RELATED
TO THE FRAUNHOFER-ALUMNI E.V.

Michael Vogel

Abteilungsleiter Personalmarketing
und Alumni Management
michael.vogel@zv.fraunhofer.de
Telefon +49 89 1205-2150

Barbara Nana Pörschmann

Referentin Alumni
Marketing und Veranstaltungen
barbara.poerschmann@zv.fraunhofer.de
Telefon +49 89 1205-2157

Martin Schindler

Referent Alumni
Redaktion, Social Media und Karriereportal
martin.schindler@zv.fraunhofer.de
Telefon +49 89 1205-2158

Almut Stützel

Referentin Alumni
Gremienarbeit und Mitglieder-Service
almut.stuetzel@zv.fraunhofer.de
Telefon +49 89 1205-2159

Fraunhofer-Alumni e.V.
Hansastraße 27c
80686 München

Vertretungsberechtigter
Vorstand:
Prof. Dr. Alexander Kurz
Prof. Dr. Reimund Neugebauer

Vereinseintrag Register-Nr.:
VR 206564
(Registergericht Amtsgericht
München)